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 منطقی شدن قیمت ها با مقایسه کم تیراژها 
با تولیدات مشابه خارجی

آرم��ان خالق��ی، عضو هیات مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت 
ای��ران در گفتگ��و ب��ا خبرخ��ودرو درخصوص واگ��ذاری قیمت 
خودروهای کم تیراژ به هیات مدیره خودروسازان به عنوان یکی 
از محوره��ای مورد بحث در بس��ته جه��ش تولید خودرو وزارت 
صمت اظهار داشت: با توجه به قیمت بالا و تقاضای محدود برای 
خودروهای کم تیراژ، قیمت گذاری به گونه ای باش��د که موجب 
از دست دادن بازار نشود. وی افزود: از آنجایی که بازار خودروی 
کشور انحصاری بوده و خودروسازان نیز به دنبال سودآوری بیشتر 
هس��تند، ممکن اس��ت، حداکثر قیمت را با توجه به کش��ش بازار 
تعیین کنند. عضو هیات مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت ایران 
با توجه به تعیین قیمت کم تیراژها بر اساس فرمول هیات تعیین 
و تثبیت قیمت های س��ازمان حمایت گفت: اگر قرار بر نظارت 
سازمان حمایت باشد، شرایط فعلی که برای تمامی خودروها وجود 
دارد، تکرار خواهد ش��د و علاوه بر آن در موضوع قیمت گذاری، 
حفظ حقوق مصرف کنندگان حائز اهمیت است. خالقی بیان کرد: 
قیمت گذاری یک محصول براساس قیمت تمام شده اعلامی از 
سوی تولیدکننده و بررسی سازمان حمایت است. وی ادامه داد: 
توجیه اقتصادی تولید یک خودرو در بازار جهانی با توجه به تیراژ 
آن یکی از موضوعاتی اس��ت که از س��وی تولیدکننده باید مورد 
توج��ه ق��رار بگیرد، زیرا تیراژ محدود موجب افزایش قیمت تمام 

شده و عرضه با هر قیمتی به مصرف کننده می شود.

ترخیص غیرقانونی پوشاک از طریق 
خوداظهاری در گمرکات

دبیر اتحادیه تولید و صادرات پوشاک گفت: برخورد با برندهای 
متخلف پوش��اک از دی ماه ۹۹ مجدد آغاز ش��د. س��عید قدیری 
در گفتگو تس��نیم، با اش��اره به اینکه در س��ال ۹۵ بیش از ۲۰ برند 
پوش��اک محصولات خود را به صورت قاچاق وارد کش��ور می 
کردند، اظهار داشت: نکته قابل تأمل اینجاست که آنها بخشی از 
کالاها را با برگه سبز وارد کرده و مابقی کالاها را که حجم زیادی 
داشتند به صورت قاچاق وارد می کردند. وی با اعلام اینکه آنها 
در زمان حضور بازرسان همان برگ سبزها را کپی کرده و برای 
کل کالاهای قاچاق استفاده می کردند، افزود: گزارشات ارسالی 
نشان می دهد فقط ۱۰ درصد کالاهای این برندهای متخلف با 
برگ سبز و مابقی به صورت قاچاق وارد می شدند. دبیر اتحادیه 
تولید و صادرات پوشاک، تصریح کرد: در آن مقطع کپی کردن 
برگ س��بز باعث ش��د مسئولان به پیشنهاد تولیدکنندگان بحث 
شناسه کالا را مطرح و اجریی کنند تا شاید مانع ورود غیرقانونی 

پوشاک به کشور شوند.

 تولید ۵۰۰ هزار خودرو توسط ایران خودرو
 از ابتدای سال

فرش��اد مقیم��ی، مدیرعام��ل ایران خودرو در گفتگو با باش��گاه 
خبرنگاران جوان، با تاکید بر اینکه امس��ال براس��اس شعار سال 
جهش تولید پیش رفته ایم، گفت: امسال سال جهش تولید بود 
و س��عی کردیم متناس��ب با این هدف پیش برویم و خوشبختانه 
شاهد این هستیم که عرضه نسبت به سال گذشته افزایش پیدا 
کرده است. این مقام مسئول با بیان اینکه با مطابق با وعده های 
که داده ایم پیش رفته ایم، تش��ریح کرد: روزانه بیش از ۲ هزار 
دستگاه خودرو تولید می کنیم و می توان گفت که این هفته از مرز 
تولید نیم میلیون دستگاه خودرو عبور خواهیم کرد. در سال آینده 
برنامه تولید و فروش را به گونه ای پیش خواهیم برد که هیچ تعهد 
معوقی ایجاد نش��ود و خودرو ها به موقع تحویل مش��تریان داده 
شود. مقیمی گفت:سال گذشته ۳۷۲ هزار خودرو در گروه ایران 
خودرو تولید شد که امسال میزان تولید از عدد ۵۰۰ هزار خودرو 
گذشته است، یعنی ۱۳۰ هزار خودرو بیشتر از سال گذشته تولید 
ش��ده اس��ت، علاوه بر این امس��ال از نمونه خودرو های متفاوتی 
رونمایی کرده ایم و به دنبال ارتقا محصولات هستیم. مدیرعامل 
ایران خودرو درخصوص میزان عرضه خودرو به خودروس��ازان، 
گفت: اکنون تعهدات در ایران خودرو به حداقل رس��یده اس��ت و 

خودرو ها به روز تحویل مشتریان داده می شود.

 تحول بزرگ با الزام بکارگیری مسوولان فنی
 در واحدهای فرآوری معدنی

رییس سازمان نظام مهندسی معدن ایران گفت: ابلاغ دستورالعمل 
الزام بکارگیری مسوولان فنی در واحدهای فرآوری معدنی توسط 
وزارت صنعت، ورود خدمات مهندس��ی به این بخش از زنجیره 
ارزش مواد معدنی آغاز ش��د تا تحولی بزرگ را بدنبال داش��ته 
باش��د. به گزارش ایرنا، تقی نبئی افزود: ابلاغ دس��تورالعمل یاد 
شده براساس پیگیری این سازمان محقق شد و انتظار می رود 
تحولی جدی در این ارتباط بدنبال داشته باشد. نبئی اضافه کرد: 
پیاده شدن موضوع بکارگیری مسوولان فنی در واقع این مهم 
از مطالبات دیرینه سازمان نظام مهندسی معدن ایران حداقل در 
دهه گذشته بود که با تحقق آن دانش فنی بخش فرآوری مواد 

معدنی تقویت خواهد شد. 

تولید بیش از ۸۲۹ هزار دستگاه خودروی 
سواری تا پایان بهمن ماه

بررسی آمارهای منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی از 
تولید 8۲۹ هزار و ۱۰۰ دستگاه خودروی سواری از ابتدای امسال 
تا پایان بهمن ماه است؛ آماری که در هم سنجی با پارسال رشد 
۱8.۴ درصدی را نش��ان می دهد. در ۱۱ ماهه س��ال گذشته فقط 
۷۰۰ هزار دستگاه خودروی سواری توسط خودروسازان داخلی 
تولید شده بود. در این مدت ۷۴ هزار و ۴۶۱ دستگاه وانت از سوی 
خودروسازان داخلی تولید شد که در مقایسه با مدت مشابه پارسال 
رشد ۷.8 درصدی را نشان می دهد. در این میان، تولید اتوبوس، 
مینی بوس و ون افت ۷.۵ درصدی داش��ت و به یک هزار و ۷۴۳ 
دستگاه رسید. در بخش خودروهای کشاورزی، تولید کمباین با 
رش��د ۴8.۹ درصدی به ۵۹۱ دس��تگاه و تولید تراکتور با رش��د ۱۵ 

درصدی به ۱۹ هزار و 8۶۳ دستگاه رسید.

گروه صنعت و تجارت: تغييرات مداوم سياست های تجاری از 
سـوی دسـتگاه های تصميم گير دولتی باعث شده بسياری از 
صادركنندگان تكليف خود را در بازار ندانند و گاهی تناقض در 

اعمال سياست های جديد غير قابل باور شده است. 
اتاق بازرگانی تهران در صفحه توییتر خود، به تناقضی عجیب در 
سیاست گذاری ممنوعیت های صادراتی و وارداتی پرداخته و به 
نظر می رسد در عرصه عمل هیچ هماهنگی میان دستگاه های 

مختلف اقتصادی وجود ندارد.
در شرایطی که وزارت صنعت، معدن و تجارت در نامه ای به وزارت 
جهاد کشاورزی اعلام کرده که واردات موز، آناناس، نارگیل و انبه 
تنها در برابر صادرات سیب ممکن است،   اخیرا ستاد تنظیم بازار 
بخش��نامه ای جدید صادر کرده و صادرات س��یب را ممنوع کرده 
است. به این ترتیب تنها راه واردات چند میوه به کشور، صادرات 
میوه دیگری است که در آستانه سال نو خود به فهرست کالاهای 

ممنوعه صادراتی افزوده است.
یکی دیگر از بازارهایی که در ماه های گذش��ته با مش��کلات و 
محدودیت ه��ای ج��دی مواجه بوده و افزایش مداوم قیمت ها در 
آن ش��رایط را برای صادرکنندگان و تولیدکنندگان دش��وار کرده، 
بازار مرغ اس��ت. هرچند نهاده های طیور همچنان در فهرس��ت 
دریافت ارز دولتی ۴۲۰۰ تومانی قرار دارند اما قیمت مرغ از چند 
ماه قبل روند افزایشی پیدا کرده و امروز به بالاترین سطح خود 
رسیده است تا جایی که بسیاری از مردم برای خرید مرغ دولتی 

در صف می ایستند.
از زمان��ی ک��ه قیمت م��رغ افزایش یافت، صادرات این محصول 
ممنوع ش��د و در ش��رایطی که چند ماه از اعلام این ممنوعیت 
می گ��ذرد، ب��ار دیگر صادرات مرغ را ممنوع کرده اند. در روزهای 
اخی��ر، مدیرکل دفتر صادرات گمرک ایران، ممنوعیت صادرات 
گوشت مرغ را به کلیه گمرکات اجرایی کشور ابلاغ کرده است. 
ای��ن درحالی اس��ت ک��ه به موجب مصوبه س��تاد تنظیم بازار در 
آبان ماه، صادرات گوشت مرغ تا اطلاع ثانوی ممنوع اعلام شد و 
مشخص نیست این ابلاغیه جدید در شرایطی که پیش از این نیز 

ممنوعیت ها وجود داشت با چه هدفی نهایی شده است.
احمدرضا فرشچیان، رئیس کمیسیون کشاورزی و صنایع تبدیلی 
اتاق تهران در این رابطه گفته: باید این پرسش را خطاب به اعضای 

ستاد تنظیم بازار و سایر متولیان امر مطرح کرد که آیا شب عید 
بلای آسمانی بوده است که ناگهان نازل شده؟ یا سیاستگذاران 
نمی دانستند که شب عید در راه است؟ فرارسیدن این ایام نظیر 
نوروز یا ماه مبارک رمضان که اتفاقی غیرمنتظره نیست. به هر 
ح��ال در فرص��ت کافی باید برای تامین ارزاق و میوه مورد تقاضا 
در این ایام برنامه ریزی صورت گیرد. بنابراین، جای سئوال است 
که چرا تصمیمات برای تامین بازار داخل، درس��ت در دقیقه ۹۰ 

اتخاذ شده و بازرگانان را دچار مشکل می کند.  
در ای��ن رابط��ه صادرکنندگان معتقدند که از آنان از قبل با صرف 
هزینه و زمان، اقدام به بازاریابی کرده و برای ارس��ال کالاهای 
صادرات��ی خ��ود تعهد ایجاد کرده ان��د. حال آنکه به محض تغییر 
شرایط بازار داخل، صادرات این محصول ممنوع شده و صادرکننده 
مشتری خود را از دست می دهد و البته یافتن مشتری جدید نیز 

زمان بر خواهد بود.

فرشچیان افزود: البته، مقصود این نیست که کالایی نظیر مرغ به 
هر قیمتی صادر شود و مردم با کسری این کالا مواجه شوند اما 
تصمیم گیری و برنامه ریزی برای تامین این اقلام، نباید یک شبه 
باشد. به هر حال سیاستگذار می داند که شب عید یا ماه مبارک 
رمضان در راه بوده و تقاضا در این ایام افزایش می یابد، بنابراین 
باید از قبل در مورد آن برنامه ریزی صورت گیرد یا دست کم از قبل 
به صادرکنندگان اطلاع داده شود که صادرات این کالاها در این 

فصول از سال ممنوع است تا تکلیف آنها روشن باشد.
 

 �  تنظی���م ب���ازار م���رغ ب���ا اس���تفاده از س���امانه جام���ع 
تجارت

در همین حال روز گذش��ته در جلس��ه س��تاد تنظیم بازار که به 
ریاست معاون اول رئیس جمهور و با حضور وزاری صمت و جهاد 
کشاورزی، معاونین این دو وزارتخانه و دیگر مسئولان مربوطه به 

میزبانی وزرات صمت برگزار شد وزیر صنعت، معدن و تجارت با 
تاکید بر استمرار افزایش توزیع روغن در بازار تا پایان ماه مبارک 
گفت: استفاده از سامانه جامع تجارت در شبکه توزیع مرغ را در 

تنظیم بازار مرغ موثر و کمک کننده است.
علیرضا  رزم حسینی با اشاره به هماهنگی خوب ایجاد شده بین 
دستگاهای مرتبط، و با استناد به گزارشات سازمان ها و بخش های 
ذیربط در وزارت صمت گفت: ۲ قلم کالای س��یب و پرتقال به 
عن��وان کالاه��ای پرمصرف این ایام مورد نظر وزارت صمت بود 
که خوش��بختانه با اقدامات صورت گرفته در این زمینه، ش��رایط 
عرض��ه ای��ن دو قل��م کالا در بازار هم از نظر کیفیت و هم قیمت، 

شرایط مطلوبی است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت، با تاکید بر اینکه وزارت صمت تنها 
مس��ئول تنظیم بازار کالاهایی اس��ت که یارانه از دولت دریافت 
می گنند، گفت: طبق قانون، وزارت صمت تنها مس��ئول قیمت 
گ��ذاری کالاهایی اس��ت ک��ه از یارانه دولتی برای تامین و تولید 
استفاده می کنند و با توجه به حساسیت بازار شب عید، مانند سنوات 
گذشته نسبت به تنظیم بازار میوه شب عید اقدامات لازم صورت 

پذیرفت و حدود ۴۰ هزار تُن میوه برای این ایام خریداری شد.
رزم حسینی با بیان اینکه محموله میوه ها با توجه به اعلام نیاز هر 
استان، به مقصد مورد نظر ارسال شده است، آغاز توزیع میوه های 

خریداری شده را ۲۵ اسفند ماه اعلام کرد.
وی در ادامه بازار تخم مرغ را آرام توصیف کرد و گفت: در خصوص 
ب��ازار م��رغ، با توجه به تجربیاتی که وجود دارد، به نظر می رس��د 
استفاده از سامانه جامع تجارت می تواند در ایجاد آرامش در بازار 

بسیار کمک کننده باشد.
وزیر صمت با تاکید بر اینکه این سامانه ۷۰ درصد کارآمد است، 
تصریح کرد: اگر بتوان ترتیبی اتخاذ کرد که عرضه مرغ در این 
ش��بکه صورت بگیرد کنترل و تنظیم بازار مرغ بهتر خواهد ش��د 
و ان ش��االله برای ماه مبارک رمضان، ش��اهد آرامش در این بازار 
خواهی��م ب��ود. رزم حس��ینی در بخش دیگر صحبت های خود به 
افزایش ۲۵ درصدی توزیع روغن در ۲ ماه گذش��ته اش��اره کرد و 
گفت: در بحث نظارت با توجه به شرایط موجود به نظر می رسد 
علی رغم بازرس��ی های مس��تمر، آنقدر جرایم بازدارنده نیست و 

باید در این زمینه بررسی هایی لازم انجام شود.

سردرگمیصادرکنندگانباصدوربخشنامههایپیدرپی

 صادرات مرغ دوباره ممنوع شد

اخبار كوتاه

صنعت و تجارت

تعیینتکلیفطرحساماندهیخودرودرسال۱۴۰۰طرحجدیدوزارتصمتبرایتوسعهسرمایهگذاریدرکشور
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن وتجارت اعلام کرد: در جهت توسعه 
سرمایه گذاری در بخش صنعت و معدن طرحی جدید با عنوان اقتصاد مقاومتی با 
شرکت های برتر اجرایی می شود. به گزارش شاتا، سعید زرندی در این خصوص 
گفت: روند تش��کیل س��رمایه در کش��ور کاهش��ی بوده، لذا دغدغه ای برای آینده 
وضعیت س��رمایه گذاری در بخش تولید وجود دارد. وی گفت: وزارت صمت در 
گام اول تعیین صنایع پیش��ران، تش��کیل ش��رکت های س��هامی عام پروژه، بهره 
گیری از ظرفیت های بازار س��رمایه و... برای هدایت س��رمایه ها بس��وی تولید 

را از س��ال گذش��ته پیگیری و در دس��تور کار خود قرار داد. معاون طرح و برنامه افزود: در گام دوم، توس��عه س��رمایه 
گذاری را با طرحی به عنوان اقتصاد مقاومتی با شرکت های برتر و به عبارت بهتر، ورود بزرگان به بخش سرمایه 
گذاری وارد مرحله اجرا کرده ایم. زرندی تاکید کرد: معتقدیم، توس��عه اقتصادی کش��ور باعنایت به سیاس��ت های 
اقتصاد مقاومتی، مس��تلزم افزایش س��رمایه گذاری  های مولد بر مبنای مزیت های رقابتی و تکمیل زنجیره ارزش 
اس��ت و باتوجه به توان فنی، مالی و س��وابق اجرایی مؤثر ش��رکت های بزرگ و موفق در عرصه تولید و صادرات، 

نقش آفرینی آنها در این موضوع حائز اهمیت ویژه است. 

علی جدی، نایب رییس کمیسیون صنایع مجلس در گفتگو با ایلنا در مورد آخرین وضعیت 
طرح ساماندهی بازار خودرو اظهار داشت: به این علت که حدود یک ماه است در مجلس 
بودجه بررسی می شود، هیچ کمیسیونی جلسه برگزار نکرد تا به طرح ها رسیدگی شود. 
حدود یک ماه بود که سه شیفت بودجه را بررسی می کردیم اما در اولین جلسه کمیسیون 
صنایع که بعد از عید برگزار می شود بررسی طرح ساماندهی بازار خودرو در دستور جلسه 
خواهد بود. وی تصریح کرد: پیشبینی ها این بود که شاید بودجه تصویب نشود و به سه 
دوازدهم برسد و جلسات کمیسیون ها نیز برگزار شود اما از آنجا که بودجه تصویب شد، عملا 

بررسی بودجه در پی آن شروع شد، از همین روی کمیسیون صنایع اسفندماه تقریبا هیچ جلسه ای برگزار نکرد. فردا و سه شنبه 
هم احتمالا باز هم به بررسی بودجه می پردازیم. جدی همچنین افزود: دو طرح باید بررسی شود یکی طرح خود کمیسیون 
است که رو به اتمام بود و یکی هم طرح برگشتی شورای نگهبان که مربوط به مجلس دهم است، احتمالا این طرح سریعا 
بررسی شود اما طرح ساماندهی بازار خودرو دست کم ۳ جلسه طول می کشد. نایب رییس کمیسیون صنایع مجلس بیان 
کرد: کلیات عرضه خودرو در بورس در کمیسیون تصویب شده اما به خاطر جزییات باید بازهم بررسی شود. بنابراین احتمال 

اینکه طرح در سال ۱۴۰۰ اجرایی شود وجود دارد، وزارتخانه  هم به این طرح بسته به شرایطی بی میل نیست.

تجارت 11 ماهه ایران و امارات به 12/5 میلیارد دلار رسید
رئی��س ات��اق ایران و امارات با اش��اره ب��ه اینکه تجارت ایران با 
امارات در یازده ماهه س��ال جاری به ۱۲.۵ میلیاردلار رس��یده 
اس��ت،گفت:امارات س��ومین کش��ور هدف صادراتی ایران با ۴ 
میلی��ارد و یکص��د میلیون دلارصادرات بوده اس��ت. به گزارش 
تس��نیم، فرش��ید فرزانگان رییس اتاق مشترک ایران و امارات 
گفت: کشور امارات متحده عربی از سال ۱۹۹۴ عضو موافقت 
نامه تعرفه و تجارت و از سال ۱۹۹۶ به عضویت سازمان تجارت 
جهانی  WTO درآمده اس��ت. وی گفت: در س��ال ۲۰۱۹ حدود 
۱,۵ درص��د از ارزش واردات جه��ان مرب��وط به کش��ور امارات 
متحده عربی بوده اس��ت و ۵ هزار و ۲۷8 قلم کالا با کد تعرفه 
شش رقمی در ورودی گمرکات امارات متحده عربی ثبت شده 
است. در حالی که جمعیت  این کشور در همین سال با احتساب 
مهاجران  ۹,۵ میلیون نفر اعلام ش��ده اس��ت که نشان می دهد 
متوس��ط واردات کش��ور امارات متحده عربی بیش��تر از متوسط 
واردات جهان است یعنی یک کشور وارد کننده با میانگینی بالاتر 

از استاندارد جهانی است.
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و امارات ادامه داد: واردات ایران در 
س��ال ۹8 از کشور امارات معادل ۷ 
میلیارد دلار بوده اس��ت و صادرات 
آن نی��ز به امارات ۳,۷ میلیارد دلار 
را پوش��ش داده است. این در حالی 
است که سال ۹۷ معادل ۵,۶ میلیارد 
دلار واردات ای��ران از امارات و ۵,۹ 

میلیارد دلار صادرات ایران به امارات بوده است. وی تاکید کرد: 
براساس آمار گمرک دبی صادرات ایران به کشور امارات در سال 
۲۰۱۴ معادل ۴,۱ میلیارد دلار، سال ۲۰۱۵ معادل ۴,۹ میلیارد 
دلار، س��ال ۲۰۱۶ معادل ۷,۴ میلیارد دلار، س��ال ۲۰۱۷ معادل 
۶,۷ میلی��ارد دلار و س��ال ۲۰۱8 مع��ادل ۵,۹ میلیارد دلار بوده 
است. فرزانگان عنوان کرد: تجارت ایران و امارات در ۱۲ ماهه 

س��ال ۹8 به صورتی بوده است که 
میزان واردات از امارات 8,۹ میلیارد 
دلار و ص��ادرات ۴,۵ میلی��ارد دلار 
در مجم��وع تجارت ایران و امارات 
معادل ۱۳,۴ میلیارد دلار بوده است. 
امارات دومین شریک تجاری ایران 

پس از چین بوده است.
رییس اتاق مشترک ایران و امارات 
اظهار کرد: صادرات ایران در یازده 
ماهه س��ال ۱۳۹۹ به چین، عراق، امارات، ترکیه و افغانس��تان 
بوده است. یعنی امارات سومین کشور هدف صادراتی ایران با 
۴ میلیارد و یکصد میلیون دلارصادرات بوده است. امارات تنها 
کشوری که صادرات و واردات آن در سال گذشته افزایش یافته 
است و در شرایط کرونا و تحریم ها بهترین شریک تجاری ایران 
محس��وب می ش��وند و اهمیت روابط اقتصادی ما را دوچندان 

می سازد. فرزانگان گفت: 8,۴ میلیارد دلار میزان واردات ایران 
از امارات در یازده ماهه سال ۹۹ بوده است. چین، امارات، ترکیه 
ش��رکای تجاری ایران در صادرات و واردات هس��تند. تجارت 
ایران به امارات در یازده ماهه سال جاری ۱۲,۵ میلیاردلاربوده 
اس��ت. وی عنوان کرد: طبق آمار گمرک دُبی، صادرات ایران 
ش��امل س��بزی و میوه، خشکبار، آهن ش��کل دهی شده، انواع 
ملون ه��ا، هی��درو کربن ها و روغن های پالایش ش��ده، انگور، 
کش��مش و زعفران اس��ت. آمار صادرات کشاورزی ۵,۵ میلیارد 
دلار به کل کشورهای دنیاست و سهم عمده آن برای چند کشور 
اس��ت و امارات و دُبی یکی از کش��ورهایی است که محصولات 
ایران��ی را ج��ذب می کند.  وی پیش بینی کرد که البته صادرات 
محصولات کش��اورزی بیش از اینها باش��د و افزود: صادرات 
محصولات کش��اورزی به روش س��نتی و قاچاق بعضا تا یک 
سوم و یا حتی نصف کالا دور ریز دارد که باید  برای این منظور 

چاره ای اندیشید.

قائم  مقام وزیر صمت در امور بازرگانی ش��رایط تامین 
و توزی��ع می��وه ای��ام عید را مناس��ب توصیف کرد و بر 
ایجاد شبکه های توزیع موازی در راستای توزیع بهتر 
و جلوگی��ری از قاچ��اق ب��ه خارج از کش��ور تاکید کرد. 
محمدصادق مفتح، با تاکید بر شرایط مناسب بازار میوه 
گفت: در حال حاضر میوه با کیفیت مناس��ب و قیمت 
متعادل در حال توزیع است و طبق گزارشات میدانی، 
هی��چ ازدحام جمعیت��ی در مراکز توزیع و عرضه وجود 
ندارد. قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی با اشاره 
به ایجاد شبکه توزیع مستقیم گفت: در مورد میوه شب 
عید هیچ کمبود و مشکلی وجود ندارد و بازرسی ها بر 
این بازار به صورت ویژه در حال انجام است؛ در مورد 
روغن میزان تولید در کشور در حد مطلوب است. وی 
با اشاره به افزایش قیمت جهانی روغن خام آفتابگردان 
و روغن پالم تصریح کرد: به منظور جلوگیری از قاچاق 

این کالا به خارج از کش��ور تمهیدات ویژه ای در نظر 
گرفته شده است. مفتح تعیین گروه های هدف و تامین 
کالای مورد نیاز آنها از طریق شبکه های توزیع موازی 
بازار یکی از راهکارهای مناس��ب برای تنظیم بازار و 
جلوگیری از قاچاق روغن به خارج از کش��ور دانس��ت و 
گفت: با استفاده از ظرفیت شبکه های موازی بازار، نه 
تنها اقلام مورد نیاز جامعه هدف تامین می ش��ود، که 
ب��ا خ��روج نیاز آنها از ب��ازار، مراجعه به بازار نیز کاهش 
می یاب��د. مفت��ح گفت: اس��تفاده از ابزار های توزیع هر 
گروه هدف، باعث آرامش بازار خواهد شد چراکه این 
ش��بکه های موازی اطلاعات کامل از جامعه و میزان 
تقاضا دارند و توزیع به بهترین شکل انجام خواهد شد 
ک��ه اقدام��ات اولیه برای اس��تفاده از ظرفیت های این 
شبکه انجام شده است. قائم مقام وزیر صمت در امور 
بازرگانی با تاکید بر اینکه هیچ گزارشی از استان ها مبنی 
بر وجود بحران در بازار میوه دریافت نش��ده، گس��ترش 
شبکه توزیع را ضروری دانست و افزود: ساختارسازی 
در این رابطه انجام ش��ده و با توجه به نواقصی که در 
شبکه توزیع سنتی وجود دارد، ایجاد شبکه های توزیع 
جدید لازم به نظر می رسد. مفتح بر آرامش و تعادل در 
بازار شکر اشاره کرد و گفت بر خلاف سنوات گذشته که 
در این ایام شاهد نوساناتی در این بازار بودیم، امسال 

درخصوص شکر هیچ مشکلی وجود ندارد.

رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران با انتقاد از کند بودن 
رون��د تصمیم گی��ری در این کمیته درباره تعیین تکلیف 
وضعی��ت صادرکنندگان، بر ضرورت تس��هیل ش��رایط 
صادرات کشور تاکید کرد. جمشید نفر همچنین مزیت های 
صادراتی کشور را مورد توجه قرار داد و از دولت و نمایندگان 
مجلس درخواست کرد تا از صدور بخش نامه ها و تصویب 
قوانینی که مانع صادرات می ش��وند، پرهیز کنند. به باور 
این فعال اقتصادی آنچه اهمیت دارد، بهره گیری مناسب 
تصمیم سازان از نگاه های مشورتی بخش خصوصی در 
حوزه های مختلف اقتصادی است. اگر این اتفاق می افتاد 
پس از آغاز دور جدید تحریم ها و کاهش شدید درآمدهای 
ارزی، ب��ا ص��دور ای��ن تعداد بخش نام��ه و آیین نامه ضد 
صادراتی، مانع حرکت تنها مسیر ارزآور کشور نمی شدیم. 
صادر شود. متاسفانه در این دوران سخت، احساس امنیت 
و اعتماد در بین فعالان اقتصادی کاهش پیدا کرد و برخی 
از آنها ترجیح دادند ش��رایط کاری خود را تغییر داده و یا 
سطح فعالیت را کاهش دهند، چرا که انگیزه ای برای ادامه 
کار نداشتند. عضو هیات نمایندگان اتاق ایران با طرح این 
سئوال که اگر از سال ۹۷ و با آغاز تحریم ها و تشدید آن، 
این میزان از بخش��نامه ها و الزامات درباره برگش��ت ارز، 
نبود، آیا قیمت ارز از این بالاتر می رفت یا نه؟ گفت: در این 
دوران، بانک مرکزی و دولتمردان همه مشکلات اقتصاد 
را به صادرات و برنگش��تن ارز صادراتی، معطوف کردند، 

در صورتی که ارز حاصل از صادرات تا دینار آخر برگشته 
اس��ت؛ صادرکننده بدون برگشت ارز نمی تواند به چرخه 
فعالیت های صادراتی خود را دنبال کند، فقط دراین بین 
اگر به ش��یوه ای برگش��ته که بر اساس نظارت های بانک 
مرکزی نبوده باید دلیل آن را جس��ت وجو کرد. نفر تاکید 
کرد: مسئولان کشور باید پاسخ دهند که مسئول خروج 
ارز و ورود قاچاق با ارزهای صادراتی شخص صادرکننده 
اس��ت؟ اگر نظارت لازم وجود داش��ته چگونه بهای ارز تا 
۱۰ برابر افزایش یافته است. باید اذعان کرد در این حوزه 
ش��اهد نبود مدیریت و آس��یب های ناشی از آن هستیم و 
هیچ کس حاضر نیست، اشتباهاتی که روی داده را گردن 
بگیرد و عذرخواهی کند. نفر تصریح کرد: در مواجهه با این 
مشکلات، صادرکنندگان و بخش خصوصی نیز تا حد لازم 
هماهنگ نبودند. باید در برابر بسته های پیشنهادی کمیته 

اقدام ارزی نیز سازمان دهی بهتری ایجاد می کردیم.

لزوم تسهيل شرايط برای صادرات در كشورضرورت ايجاد شبكه های توزيع موازی بازار


